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RRM.0002.59.2023 

Protokół  

LIX Sesji Rady Miejskiej we Wschowie  

z dnia 30 listopada 2023 
 
Obrady rozpoczęto 30 listopada 2023 o godz. 10:00, a zakończono o godz. 13:59 

tego samego dnia. 
 

W posiedzeniu wzięło udział 20 członków. 
 
Obecni: 

1. Franciszek Baśczyn 
2. Sabina Brambor 

3. Władysław Brzechwa 
4. Piotr Buczek 
5. Miłosz Czopek 

6. Michał Drobnik 
7. Przemysław Gliński 

8. Ryszard Grys 
9. Hanna Knaflewska-Walkowiak 
10. Krzysztof Kola 

11. Jacek Kowalczyk 
12. Stefan Maćkowiak 

13. Agnieszka Nachaj 
14. Katarzyna Owoc-Kochańska 
15. Jolanta Pawłowska 

16. Tadeusz Sobczuk 
17. Emanuela Stanek-Juśkiewicz 

18. Elwira Świątek 
19. Wiesław Widera 
20. Piotr Wieland 

21. Wioletta Zarzycka 
 

Goście: 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny 

Sekretarz Miasta i Gminy Wschowa Agata Michałowska 
Skarbnik Miasta i Gminy Wschowa Justyna Staszak 
Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Monika Domeracka 

Dyrektor Biura Inwestycji i Infrastruktury Jolanta Jaromin - Mazur 
Dyrektor Biura Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości Joanna Kołodziej 

Kierownik Referatu Podatków i Windykacji Agata Jaroszewska 
Kierownik Referatu Ochrony Środowiska Agnieszka Wtykło 
Radca Prawny mec. Piotr Ziółkowski 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej we Wschowie Hanna Knaflewska – Walkowiak 
otwarła obrady LIX Sesji Rady Miejskiej we Wschowie, powitała wszystkich 

obecnych Radnych oraz pracowników urzędu i gości i poprosiła o sprawdzenie 
kworum. 
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Głosowano w sprawie: 

Sprawdzenie obecności.  
 

Wyniki głosowania 
OBECNY: 18, NIEOBECNY: 3 
 

Wyniki imienne: 
OBECNY (18) 

Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Piotr Buczek, Miłosz Czopek, Michał 
Drobnik, Przemysław Gliński, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, 
Stefan Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Katarzyna Owoc-Kochańska, Jolanta 

Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira Świątek, 
Wiesław Widera, Piotr Wieland, Wioletta Zarzycka 

NIEOBECNY (3) 
Władysław Brzechwa, Krzysztof Kola, Jacek Kowalczyk 
 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak poinformowała,  
że posiedzenie jest nagrywane i podkreśliła, że w przypadku nagrywania 

posiedzenia własnym sprzętem rejestrującym dźwięk i wizję nagrywający ponosi 
odpowiedzialność za ewentualne rozpowszechnienie tego nagrania. 

 
2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak zgłosiła wniosek formalny 

Burmistrza Miasta i Gminy Wschowa Konrada Antkowiaka o wykreślenie  
z porządku obrad LIX Sesji Rady Miejskiej we Wschowie punktu nr 14,  

w brzmieniu: „Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw drogom wewnętrznym 
położonym w południowo - zachodniej części miejscowości Lgiń.” 
 

Zastępca Burmistrza Marek Kraśny wyjaśnił powód wycofania projektu. 
 

Głosowano w sprawie: 
Wniosek formalny Burmistrza Miasta i Gminy Wschowa o wykreślenie z porządku 
obrad LIX Sesji Rady Miejskiej we Wschowie punktu nr 14, w brzmieniu: 

„Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw drogom wewnętrznym położonym  
w południowo-zachodniej części miejscowości Lgiń.” (druk 563).  

 
Wyniki głosowania 
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 

 
Wyniki imienne: 

ZA (17) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Piotr Buczek, Miłosz Czopek, Michał 
Drobnik, Przemysław Gliński, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, 

Stefan Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Jolanta Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, 
Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira Świątek, Wiesław Widera, Piotr Wieland, 

Wioletta Zarzycka 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Katarzyna Owoc-Kochańska 

NIEOBECNI (3) 
Władysław Brzechwa, Krzysztof Kola, Jacek Kowalczyk 
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- Katarzyna Owoc-Kochańska 

Radna zgłosiła wniosek by nagrywano i udostępniano proces całej sesji a nie 
tylko wypowiedzi. 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że wniosek nie 
jest wnioskiem do porządku obrad.  
 

3. Przyjęcie protokołu LIX Sesji Rady Miejskiej. 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak poinformowała o podpisaniu 

protokołu, który jest dostępny do wglądu w Biurze Rady. 
 
4. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Miasta i Gminy Wschowa  

w okresie międzysesyjnym. 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak poinformowała, że Radni 

otrzymali sprawozdanie. 
 
W dyskusji wzięli udział: 

- Katarzyna Owoc-Kochańska 
Radna ponowiła prośbę Radnego Przemysława Glińskiego, by Burmistrz zdał 

relację z procesu i etapu realizacji uchwał Rady Miejskiej.  
Radna poprosiła o wszystkie informacje na temat współpracy z gminą na Łotwie, 

również wgląd do zaproszenia oraz sprawozdanie ze współpracy z miastem 
partnerskim w Ukrainie i innymi miastami partnerskimi, z którymi podpisano 
porozumienia. 

Radna poprosiła o informację o działaniach w ramach inwestycji na ulicy  
Boh. Westerplatte i o przesunięciach środków. 

Radna zapytała od kiedy w sprawozdaniu Burmistrza informujemy  
o rozstrzygnięciu konkursów. 
- Przemysław Gliński 

Radny przychylił się do prośby Radnej o sprawozdanie w szczególności  
z realizacji uchwał Rady. 

Radny poprosił o wyjaśnienie jaką funkcję pełni osoba, która podpisała umowę 
partnerstwa. 
- Piotr Buczek 

Radny zapytał czy Burmistrz w okresie międzysesyjnym odbył na koszt 
podatnika, poza wizytą na Łotwie, jakąkolwiek podróż krajową lub zagraniczną. 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że w Urzędzie 
nie ma jakichkolwiek materiałów dotyczących współpracy z Solecznikami  
i dodała, że podczas omawiania projektu uchwały dot. nawiązania współpracy  

z gminą Aizkraukle nastąpi połączenie z merem tego miasta. 
Przewodnicząca RM powiedziała, że uczestnicy delegacji na Łotwę wzięli udział  

w sesji Rady Miejskiej, na której to Radni jednogłośnie wyrazili chęć współpracy  
z gminą Wschowa. 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny odniósł się do pytania Radnej o inwestycję na 

ul. Boh. Westerplatte. 
- Piotr Wieland 

Radny zwrócił uwagę, że Burmistrz jest nieobecny przy omawianiu sprawozdania 
z działalności i dodał, że sprawozdanie jest sprawozdaniem z działalności  
urzędników, a nie Burmistrza. 

- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 
Radna zapytała jak wygląda współpraca z Ukrainą. 
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- Przemysław Gliński (Ad Vocem) 

Radny zapytał czy będą odpowiedzi na zadane pytania. 
 

5. Podjęcie uchwały w sprawie współpracy między Gminą Wschowa oraz 
Gminą Aizkraukle na Łotwie. (druk 566) 
 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak ogłosiła 10 minut przerwy  
w obradach, by wywołać połączenie internetowe z Łotwą. 

Po wznowieniu obrad Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak 
przekazała, że Leons Lidums – mer jest jednocześnie Przewodniczącym Rady. 
Wystąpienie mera Leonsa Lidumsa tłumaczyła Marzena Choma - pracownik 

Referatu Rozwoju.  
Burmistrz okręgu Aizkraukle Leons Lidums powiedział, że podczas wrześniowej 

wizyty na zaproszenie Burmistrza Miasta i Gminy Wschowa bardzo zainteresował 
go historyczny i przemysłowy obraz Wschowy.  
Burmistrz Lidums powiedział, że Radni Aizkraukle jednogłośnie głosowali za 

podjęciem współpracy z miastem Wschowa, po czym przedstawił walory gminy, 
dane historyczne i demograficzne, profil ekonomiczny, działalność kulturalną 

i przemysłową. Burmistrzowi i całej władzy gminy zależy na współpracy z gminą 
Wschowa na bazie wymiany doświadczeń i młodzieży, jak również możliwości 

tworzenia projektów na obszarze zagranicznym. Podkreślił potrzebę podjęcia 
współpracy ze względu na bliskość Wschowy z granicą z Niemcami. 
 

W dyskusji wzięli udział: 
- Franciszek Baśczyn 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej i Spraw Socjalnych 
przedstawił pozytywną opinię Komisji w sprawie projektu uchwały. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 

Radna zawnioskowała o odpowiedź na pytanie o współpracę z Delatynem. 
Poprosiła o podziękowanie merowi za odwagę i kulturę, by przedstawić swoją 

gminę i dodała, że cyt. „nasz wschowski miś Pan Antkowiak niestety nie ma 
takiej odwagi i nam tego nie prezentuje więc tak naprawdę nie znam sensu ani 
motywu podejmowania kolejnej współpracy z jakimkolwiek miastem”. 

W opinii Radnej nie należy szukać miast partnerskich tak daleko, gdyż  
w najbliższym otoczeniu jest dużo miast, z którymi można nawiązać współpracę 

zarówno gospodarczą, jak i kulturalną. Radna podkreśliła brak jakiegokolwiek 
powiązania historycznego i wysokie koszty podróży na Łotwę. Dalej cyt.: Więc to 
jest tak nierealne dla mieszkańców Wschowy, że to jest dla mnie po prostu taka 

fikcja i przykro mi, że ten Pan dał się wkręcić w tą konfabulację, w tą akcję, tą 
fikcję. I oczekuję, że nasz burmistrz nie stchórzy i po prostu nam powie. 

Wystarczy nam jeden miś w Barei, szkoda, że mamy drugiego we Wschowie, 
no ale tak bywa.” 
- Piotr Buczek 

Radny zwrócił uwagę na tryb pozyskiwania miasta partnerskiego i zacytował 
fragment uzasadnienia projektu uchwały. Przypomniał, że na komisji pytał czy  

na jakimkolwiek etapie Rada Miejska była informowana o ewentualnym zamiarze 
i czy jakakolwiek delegacja z Łotwy przybyła do Wschowy. Radny nie otrzymał 
odpowiedzi na zadane pytania i zastanawia się dlaczego na sesji wrześniowej czy 

też na październikowej Burmistrz nie poinformował Radnych o swoich planach  
i decyzjach związanych z pozyskaniem miasta partnerskiego. 

W opinii Radnego brakuje transparentności w działaniach i stawia się Radę przed 
faktami dokonanymi.  
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Radny odniósł się do poruszonej na Komisji kwestii bonifikaty, jaką gmina 

Wschowa ma otrzymać po związaniu się z partnerem z Unii Europejskiej, 
konkretnie z rejonem Morza Bałtyckiego. 

- Przemysław Gliński 
Radny powiedział, że jest za wszelką współpracą, ale na zasadach zgodnych  
z zapisami ustawy i przychylił się do głosów przedmówców, że brakuje informacji 

o współpracy z samorządami zagranicznymi, z którymi współpracę już 
nawiązano. 

Radny wypowiedział się w kwestii zagranicznych podróży służbowych Burmistrza  
i podejmowania prób nawiązywania partnerstw, po czym odniósł się do zapisów 
projektu uchwały i zaproponował nawiązanie współpracy z okolicznymi gminami. 

Radny zaproponował by na obecnej sesji nie głosować nad projektem uchwały  
i w zamian zorganizować wspólne posiedzenie Komisji, na którym pomysłodawca 

wyjaśni merytoryczny sens współpracy. 
- Miłosz Czopek 
Radny zwrócił uwagę, że powodzenie współpracy zależy od zbieżności potencjału 

partnerów i ich podobieństw. Odniósł się do informacji przedstawionych  
w prezentacji i do możliwości tworzenia projektów na obszarze zagranicznym. 

Radny przychylił się do głosu przedmówcy, by temat współpracy omówić na 
wspólnym posiedzeniu komisji. 

- Piotr Wieland 
Radny przypomniał, że na ostatniej Komisji Oświaty wstrzymał się od głosu  
z uwagi na niespójność informacji przekazanych przez Przewodniczącą Rady 

Miejskiej i Przewodniczącego Komisji w kwestii uprzywilejowania gmin 
partnerskich w naborze środków zewnętrznych.  

Radny przypomniał, że wielokrotnie pytał dlaczego nawiązujemy współpracę  
z miejscowością oddaloną o ponad tysiąc kilometrów i jakie będą korzyści z tej 
współpracy dla mieszkańców Wschowy. W opinii Radnego Wschowa powinna 

współpracować z gminami ościennymi, które z powodzeniem pozyskują środki 
zewnętrzne i dodał, że Wschowa się nie rozwija, brakuje inwestorów, zakładów 

pracy a młodzież opuszcza miasto.  
- Emanuela Stanek-Juśkiewicz 
W opinii Radnej próba podjęcia współpracy z gminą Aizkraukle w ten sposób jest 

działaniem celowym i świadczy o braku kultury Burmistrza Antkowiaka, który 
najpóźniej na poprzedniej sesji powinien był przedstawić Radzie Miejskiej swoje 

plany i zamiary. 
Radna powiedziała, że z przemowy mera nie wywnioskowała żadnych korzyści dla 
Wschowy oprócz możliwości wyjazdu wybranych osób. 

Radna zwróciła uwagę, że większość mieszkańców Aizkraukle, w tym młodzież 
posługuje się językiem rosyjskim w przeciwieństwie do naszej młodzieży. 

W opinii Radnej Burmistrz Aizkraukle został wprowadzony w błąd w kwestii 
przemysłu w gminie Wschowa i sąsiedztwa z granicą niemiecką. 
Radna powiedziała, że będzie przeciwko poparciu tego wniosku z uwagi na 

sytuację w jakiej została postawiona. 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że wszyscy 

mieszkańcy Aizkraukle posługują się biegle językiem angielskim. 
- Przemysław Gliński (Ad Vocem) 
Radny ponowił prośbę o odesłanie projektu na wspólne posiedzenie komisji  

z możliwością jego ponownego przedyskutowania i odniósł się do kwestii 
ewentualnej wymiany w ramach klubów sportowych.  
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Głosowano wniosek w sprawie: 

Wniosek formalny Radnego Przemysława Glińskiego o wycofanie z porządku 
obrad punktu w brzmieniu: „Podjęcie uchwały w sprawie współpracy między 

Gminą Wschowa oraz Gminą Aizkraukle na Łotwie” (druk 566).  
 
Wyniki głosowania 

ZA: 10, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 

Wyniki imienne: 
ZA (10) 
Piotr Buczek, Miłosz Czopek, Przemysław Gliński, Stefan Maćkowiak, Katarzyna 

Owoc-Kochańska, Jolanta Pawłowska, Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira 
Świątek, Wiesław Widera, Piotr Wieland 

PRZECIW (9) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Ryszard Grys, Hanna 
Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof Kola, Agnieszka Nachaj, Tadeusz Sobczuk, 

Wioletta Zarzycka 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Michał Drobnik 
NIEOBECNI (1) 

Jacek Kowalczyk 
 
6. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu osłonowego „Usługa 

wsparcia społecznego i w czynnościach dnia codziennego oraz 
teleopieka dla seniorów Gminy Wschowa na rok 2024” (druk 560) 

 
W dyskusji wzięli udział: 
- Franciszek Baśczyn 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej i Spraw Socjalnych 
przedstawił pozytywną opinię Komisji w sprawie projektu uchwały. 

- Przemysław Gliński 
Radny zapytał czy wszystkie opaski zakupione w programie zostały 
rozdysponowane oraz czy jest zamiar i potrzeba by zakupić ich więcej. 

Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej Monika Domeracka udzieliła odpowiedzi  
na pytanie Radnego. 

 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu osłonowego „Usługa wsparcia 

społecznego i w czynnościach dnia codziennego oraz teleopieka dla seniorów 
Gminy Wschowa na rok 2024” (druk 560).  

 
Wyniki głosowania 
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 3, NIEOBECNI: 1 

 
Wyniki imienne: 

ZA (17) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Miłosz 
Czopek, Michał Drobnik, Przemysław Gliński, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-

Walkowiak, Agnieszka Nachaj, Katarzyna Owoc-Kochańska, Jolanta Pawłowska, 
Tadeusz Sobczuk, Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira Świątek, Wiesław Widera, 

Wioletta Zarzycka 
BRAK GŁOSU (3) 
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Krzysztof Kola, Stefan Maćkowiak, Piotr Wieland 

NIEOBECNI (1) 
Jacek Kowalczyk 

 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale budżetowej Miasta  
i Gminy Wschowa na 2023 rok. (druk 558) 

 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak poinformowała, że projekt 

jest głosowany z autopoprawkami. 
 
W dyskusji wzięli udział: 

- Tadeusz Sobczuk 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 

opinię Komisji w sprawie projektu uchwały i dodał, że projekt był szczegółowo 
omawiany na Komisji. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 

Radna powiedziała, że w Urzędzie Miasta po raz kolejny jest łamane praw  
i wyjaśniła, że na wczorajszej Komisji zawnioskowała o wgląd z art. 24 ust. 2 

ustawy o samorządzie gminnym w dokumenty dotyczące zwiększenia 
dofinansowania dla Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie, Przedszkola nr 3  

i Centrum Kultury i Rekreacji i otrzymała tylko dwa z trzech wnioskowanych 
dokumentów. Dodała, że wglądu do trzeciego dokumentu jej odmówiono z uwagi 
na trwającą korespondencję. W związku z powyższym Radna nie ma wiedzy 

dlaczego zwiększana jest dotacja dla Centrum Kultury i Rekreacji we Wschowie,  
i dodatkowo niedopuszczalne jest w opinii Radnej zwiększenie od września  

o ponad milion złotych dotacji dla szkoły. Radna podała przykłady wniosków 
innych placówek oświatowych, po czym odniosła się do kwoty czterdziestu pięciu  
tysięcy złotych na zorganizowanie Mikołajek dla dzieci i Wigilii przed ratuszem, 

kwoty dwunastu milionów złotych wolnych środków i kwestii agregatu do 
lodowiska, tu cyt.: To jest 5 lat jakiś takich dziwnych wizji i przez 5 lat 

odciąganie pewnych zadań na to, żeby przed okresem wyborów pokazać się na 
tych billboardach. To jest niedopuszczalne dla mnie, haniebne wręcz. No, ale 
czego mamy się spodziewać po naszym wschowskim misiu? No też prawda”. 

Radna nie zgadza się z wytłumaczeniem przesunięć dot. inwestycji przy ul. Boh. 
Westerplatte z uwagi na nieszanowanie decyzji osób, które tam funkcjonują  

i mieszkają oraz na manipulacje w mediach odnośnie deptaka. 
Radna nie zgadza się z brakiem dostępu do informacji, co uniemożliwia podjęcie 
decyzji odnośnie zmian w uchwale budżetowej. 

- Tadeusz Sobczuk 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego powiedział, że pytania  

i wątpliwości Radnej były omawiane na Komisji i odniósł się do zachowania 
Radnej. Przewodniczący wypowiedział się w kwestii inwestycji przy ul. Boh. 
Westerplatte. 

- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 
Radna powiedziała, że Przewodniczący jest nieobecny w tematach poruszanych 

na Komisjach i odesłała do wysłuchania nagrania. Dodała cyt.: „Panie Tadeuszu, 
tutaj może Pan taką zapalniczkę ode mnie dostanie, żeby stos pode mną zapalić, 
bo Pana poziom chamstwa przekroczył poziom normy”. 

Radna odniosła się do kosztów utworzenia nowej klasy, zasugerowała 
Przewodniczącemu analizę dokumentów i słuchanie z uwagą.  

Radna przypomniała, że w kwestii deptaka wnioskowała o dyskusję publiczną. 
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Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak zwróciła uwagę, że niektóre 

wypowiedzi nie powinny się znaleźć w przestrzeni publicznej. 
- Przemysław Gliński 

Radny odniósł się do wypowiedzi Przewodniczącego Komisji Budżetu i Majątku 
Gminnego i braku reakcji ze strony Przewodniczącej Rady. 
Radny poprosił Panią Skarbnik by w części opisowej uchwały, w uzasadnieniu 

były wyjaśnione powody zmian, które następują.  
Radny zapytał o zwiększenie wydatków na zadaniu pn. Przebudowa ulic 

Wolsztyńska, Niepodległości, Księdza Kostki, Okrężna we Wschowie o kwotę 500 
tysięcy złotych. 
- Tadeusz Sobczuk (Ad Vocem) 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego powiedział, że Radna 
Katarzyna Owoc – Kochańska obraża innych i poprosił o godne zachowanie  

na sali. Odnosząc się do wypowiedzi Radnego Przemysława Glińskiego 
powiedział, że Burmistrz był na Komisji i Radny mógł zadawać pytania. 
- Przemysław Gliński (Ad Vocem) 

Radny przypomniał, że nie był obecny na Komisji. 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny powiedział, że stan techniczny ulic 

Wolsztyńska, Niepodległości, Kostki, Okrężna jest coraz gorszy i że przebudowa 
jest wymagana. Burmistrz wyjaśnił kwestię zabezpieczenia środków na tę 

inwestycję. 
- Emanuela Stanek-Juśkiewicz 
Radna poprosiła Burmistrza o doprecyzowanie wypowiedzi na temat stanu 

technicznego ulic i szczegółów planowanej inwestycji. 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny odpowiedział, że projekt powinien obejmować 

przebudowę całej infrastruktury wodnej, kanalizacyjnej i że pewne rzeczy będą 
rozstrzygane na etapie projektu. Dodał, że do przebudowania jest cała sieć 
energetyczna, łącznie z oświetleniem ulicznym i przyłączami do budynków. 
Burmistrz podkreślił, że wszelkie uzgodnienia szczegółowe dotyczące sieci, 
dla których zarządcą nie jest gmina bądź spółki gminne, będą wymagały 

uzgodnień na etapie wykonywania projektu, stąd zagwarantowana kwota pół 
miliona złotych może się okazać niewystarczającą na opracowanie dokumentacji 
pełnobranżowej obejmującej przebudowę sieci podziemnych, wody, sieci 

wodociągowej, kanalizacyjnej, kanalizacji deszczowej. 
- Emanuela Stanek-Juśkiewicz (Ad Vocem) 

Radna zapytała kto zabezpieczy środki na sieć wodno - kanalizacyjną i jakie są 
zamierzenia odnośnie słupów energetycznych ustawionych przez ENEĘ przy 
ulicach Księdza Kostki i Niepodległości. 

Zastępca Burmistrza Marek Kraśny powtórzył, że wszystkie sieci są do 
przebudowy o ile będą odcinki, które będą tego wymagały i potwierdził,  

że będą angażowane pieniądze gminne. 
- Wioletta Zarzycka 
Radna poprosiła o uwzględnienie w projekcie przebudowy ul. Westerplatte ciągów  

komunikacyjnych m. in. ulicy Klasztornej, na której skupia się ruch z całego 
miasta. Radna dodała, że ulica się zapada, brakuje pasów bezpieczeństwa,  

a ograniczenie prędkości jest nieskuteczne. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 
Radna zawnioskowała o udostępnienie na skrzynkę mailową kopii dokumentów  

z analizy Spółki Komunalnej dotyczącej stanu kanalizacji i wodociągów na 
odcinku ulicy Bohaterów Westerplatte. 

Radna przychyliła się do głosu Radnej Wioletty Zarzyckiej w sprawie poprawy 
bezpieczeństwa na ulicy Pocztowej. 
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- Piotr Wieland 

Radny poprosił o doprecyzowanie kwestii projektu inwestycji i przeglądu sieci  
i wypowiedział się na temat korzystania z dofinansowań. 

Radny powiedział, że zmarnowano cztery i pół miliona złotych z Polskiego Ładu  
i poprosił o wyjaśnienia. 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny odpowiedział, że żadne środki nie zostały 

zmarnowane i powtórzył swoją wypowiedź na temat przebudowy ul. Bohaterów 
Westerplatte przy punkcie dot. sprawozdania z działalności Burmistrza. 

Podkreślił, że sprawa nie jest jednoznacznie rozstrzygnięta ze względu na 
postępowania administracyjne, jakie toczą się w tej sprawie i dodał, że to samo 
dotyczy środków, które zostały przesunięte z basenu na budowę ścieżki 

rowerowej do Lginia. Burmistrz odniósł się do wypowiedzi Radnego dotyczącej 
przebudowy ulic Wolsztyńska, Niepodległości, Kostki, Okrężna. 

 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale budżetowej Miasta i Gminy 

Wschowa na 2023 rok. (druk 558).  
 

Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 1 

 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 

Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Michał Drobnik, 
Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof Kola, Stefan Maćkowiak, 

Agnieszka Nachaj, Jolanta Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Wioletta Zarzycka 
PRZECIW (1) 
Katarzyna Owoc-Kochańska 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (6) 
Piotr Buczek, Miłosz Czopek, Przemysław Gliński, Elwira Świątek, Wiesław 

Widera, Piotr Wieland 
BRAK GŁOSU (1) 
Emanuela Stanek-Juśkiewicz 

NIEOBECNI (1) 
Jacek Kowalczyk 

 
8. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale Nr XLVIII/418/2022 
Rady Miejskiej we Wschowie z dnia 29 grudnia 2022 w sprawie: 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Wschowa 
na lata 2023 - 2030. (druk 559) 

 
W dyskusji wzięli udział: 
- Tadeusz Sobczuk 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 
opinię Komisji w sprawie projektu uchwały i dodał, że projekt był omawiany  

na Komisji. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 
Radna powiedziała, że nie może podjąć decyzji w sprawie uchwały nad zmianami 

w planie wieloletnim ponieważ nie miała wglądu w dokumentację, o którą 
wnioskowała z tytułu art. 24 ust. 2 ustawy o samorządzie gminnym. 
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Głosowano w sprawie: 

Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Uchwale Nr XLVIII/418/2022 Rady Miejskiej 
we Wschowie z dnia 29 grudnia 2022 w sprawie: uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Wschowa na lata 2023 - 2030. (druk 559).  
 
Wyniki głosowania 

ZA: 11, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 1 
 

Wyniki imienne: 
ZA (11) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Michał Drobnik, 

Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof Kola, Stefan Maćkowiak, 
Agnieszka Nachaj, Tadeusz Sobczuk, Wioletta Zarzycka 

PRZECIW (1) 
Katarzyna Owoc-Kochańska 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (7) 

Piotr Buczek, Miłosz Czopek, Przemysław Gliński, Jolanta Pawłowska, Elwira 
Świątek, Wiesław Widera, Piotr Wieland 

BRAK GŁOSU (1) 
Emanuela Stanek-Juśkiewicz 

NIEOBECNI (1) 
Jacek Kowalczyk 
 

9. Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta, 
przyjmowanej jako podstawa obliczenia podatku rolnego w 2024 r. 

(druk 567) 
 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak przeczytała pismo Zarządu 

Lubuskiej Izby Rolniczej w Zielonej Górze o pozytywnej opinii dla przedłożonego  
w dniu 10 listopada 2023 r. projektu uchwały Rady Miejskiej we Wschowie  

w sprawie obniżenia ceny skupu żyta przyjmowanej jako podstawę obliczenia 
podatku rolnego na obszarze Gminy Wschowa na 2024 rok.  
Przewodnicząca dodała, że górna granica stawki to siedemdziesiąt pięć złotych. 

 
W dyskusji wzięli udział: 

- Tadeusz Sobczuk 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 
opinię Komisji w sprawie projektu uchwały i dodał, że projekt był omawiany.  

Przewodniczący powiedział, że stawka bazowa jest podniesiona o 6,6%, czyli  
o szesnaście zł mniej, jak proponuje Prezes GUS-u. 

- Władysław Brzechwa 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego 
przedstawił pozytywną opinię Komisji w sprawie projektu uchwały. 

- Przemysław Gliński 
Radny wypowiedział się na temat zaproponowanej stawki. W opinii Radnego po 

raz pierwszy w historii tej kadencji zaproponowano stawkę podniesioną 
prawdopodobnie o realną inflację. 
- Władysław Brzechwa (Ad Vocem) 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego 
odniósł się do wypowiedzi Radnego Przemysława Glińskiego podając za przykład 

ceny skupu rzepaku, zbóż, mleka i kukurydzy. 
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- Przemysław Gliński (Ad Vocem) 

Radny powiedział, że rolnicy w Polsce, również w ościennych gminach i powiatach 
proponują stawkę czterdzieści zł za 100 kg do obliczenia podatku rolnego  

i zasugerował, by Przewodniczący jako przedstawiciel tego środowiska 
zaproponował taką stawkę. 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że obniżając 

podatki należy mieć świadomość dbałości zarówno o rolników, jak i o innych 
mieszkańców gminy. 

 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta, przyjmowanej 

jako podstawa obliczenia podatku rolnego w 2024 r. (druk 567).  
 

Wyniki głosowania 
ZA: 18, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 

Wyniki imienne: 
ZA (18) 

Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Miłosz 
Czopek, Michał Drobnik, Przemysław Gliński, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-

Walkowiak, Krzysztof Kola, Stefan Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Jolanta 
Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Elwira Świątek, Wiesław Widera, Piotr Wieland, 
Wioletta Zarzycka 

PRZECIW (1) 
Katarzyna Owoc-Kochańska 

NIEOBECNI (2) 
Jacek Kowalczyk, Emanuela Stanek-Juśkiewicz 
 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak ogłosiła 10 minut przerwy  
w obradach. 

 
10. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku 
od nieruchomości (druk 568) 

 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak poinformowała, że jest 

autopoprawka do uchwały o podatku od nieruchomości i wyjaśniła, że zgodnie  
z rekomendacją Radcy Prawnego - w związku z negatywną opinią Agencji 
Rządowej Ochrony Konkurencji i Konsumenta usunięto preferencyjne stawki  

dla działalności związanej z zakwaterowaniem i gastronomią. 
 

W dyskusji wzięli udział: 
- Tadeusz Sobczuk 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 

opinię Komisji w sprawie projektu uchwały i dodał, że projekt uchwały zakłada 
podwyżkę niespełna siedem procent, przy piętnastoprocentowej podwyżce GUS. 

- Miłosz Czopek 
Radny nawiązał do wypowiedzi Przewodniczącej, że podatki mają służyć 
wszystkim mieszkańcom i przypomniał, że w ostatnich latach poruszamy się tylko 

i wyłącznie w najwyższych możliwych stawkach podatków, a dochody z podatków 
w 2020 w porównaniu z planowanymi na 2024 dają milionowe różnice. 

Radny wypowiedział się na temat braku inwestorów i braku jakichkolwiek działań 
związanych z uruchomieniem budownictwa, np. wielorodzinnego, dodał że budżet 
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z roku na rok finansowany jest głównie z podatków, a instytucje kultury 

utrzymywane są na absolutnym minimum, zapewniając jedynie niskie 
wynagrodzenia i koszty medialne, tak jak w przypadku sportu. 

Radny powiedział, że Gmina Wschowa znalazła się w kategorii najmniejszych 
gmin, a w ciągu tej kadencji ubyło 1 500 mieszkańców, tj. 300 osób rocznie.  
W opinii Radnego wiele sygnałów wskazuje na potrzebę podjęcia działań 

związanych z życiem kulturalnym, usługowym, budownictwem i współpracą, nim 
ostatni, gotowi do płacenia podatnicy podejmą decyzję o przeniesieniu 

działalności w inne miejsce. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 
Radna powiedziała, że będzie przeciwna wszystkim podnoszonym w przyszłym 

roku podatkom, cyt.: „z uwagi na to, że przez 5 lat byli Państwo okrutnie 
okłamywani, a myśmy o to wnioskowali, żeby zaprzestać tej praktyki.” 

Radna całkowicie zgadza się z Radnym Miłoszem Czopkiem by zaprzestać 
podnoszenia podatków; podkreśliła, że zmienia się sytuacja gminy i trzeba 
zareagować natychmiast tj. nie podnosić podatków i zostawić stawkę z 2023 

roku. 
Radna zapytała czy radni otrzymali na skrzynki mailowe zestawienia, o które 

prosiła na Komisji Budżetu i złożyła wniosek formalny by stawki podatków  
w 2024 r. pozostały na poziomie stawek z 2023 r. 

- Przemysław Gliński 
Radny powiedział, że przez ostatnie lata stawki podatków były podnoszone  
do maksymalnego poziomu, co argumentowano potrzebą pieniędzy dla gminy, 

dla rozwoju, utrzymania dotacji i tłumaczono, że nie podniesienie stawek byłoby 
działaniem na szkodę gminy. 

W opinii Radnego przedstawienie projektu uchwały, w którym nie zakłada się 
podniesienia stawek do maksymalnego poziomu jest działaniem Burmistrza 
związanym ze zbliżającymi się wyborami. 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że podatki 
podnoszono zawsze i że bardzo trudno jest pogodzić dobro płacącego podatki,  

oraz żądania i oczekiwania mieszkańców, tj. prowadzenie instytucji kultury, 
utrzymanie szkół wiejskich, kanalizacja. 
- Przemysław Gliński 

Radny odniósł się do wypowiedzi Przewodniczącej i zwrócił uwagę,  
że w poprzednich latach podatki były podnoszone do maksymalnych stawek  

a już wówczas należało je wyważać w logicznych granicach. 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że nie złożono 
żadnego projektu uchwały dot. propozycji podatków. 

- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 
Wypowiedź Radnej cyt.: Z dumą reprezentuję demokrację Wschowy  

w przeciwieństwie do tu obecnego chociażby Pana. Może Pan mnie nawet do sądu 
pozwać, straszenie, proszę Pani, Pani Przewodnicząco, mnie straszono, że mnie 
zwolnią z pracy, że mam zamknąć usta. To wasza koalicja, to nasz Burmistrz 

szanowny! Niech Pani nie mówi, że Babą Jagą się straszy tylko i wyłącznie dzieci! 
To wy w ten sposób postępujecie. To tutaj się nie respektuje konstytucji, to tutaj 

się nie respektuje ustawy o samorządzie gminnym. I wracając do wątku. 
Składaliśmy w zeszłym roku wniosek o zmniejszenie podatków, dzisiaj 
zawnioskowałam formalnie o to abyśmy nie podnosili podatków.”  

- Franciszek Baśczyn 
Radny przyznał, że procedowany każdego roku w miesiącu listopadzie projekt 

budzi wiele kontrowersji, co jest zrozumiałe, bo chodzi o pieniądze, które my  
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mieszkańcy powinniśmy zapłacić do gminy, a gmina ma je w imieniu 

mieszkańców wydawać. 
Radny przyznał, że konsekwencją obniżenia podatków będą mniejsze wpływy  

z tytułu dotacji, ale to jest z myślą o mieszkańcach i ich budżetach. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 
Radna zgłosiła wniosek formalny cyt. „aby zatrzymać się na stopie podatków  

z roku 2023 i wszystkie stawki, które są wskazane w propozycji uchwały Rady 
Miejskiej zmodyfikować do stawki obowiązującej obecnie.” 

Radca Prawny mec. Piotr Ziółkowski powiedział, że wniosek należy interpretować 
jako zmianę do porządku obrad. 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny powiedział, że propozycja aby wrócić do 

stawek podatkowych z ubiegłego roku powinna być sformalizowana. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 

Radna podała proponowane stawki podatku od nieruchomości. 
Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że obniżenie 
stawek będzie skutkowało brakiem pieniędzy na działania centrum kultury, 

muzeum, biblioteki, na drogi i dodała, że podatki są podnoszone wszędzie. 
Przewodnicząca powiedziała, by radni następnej kadencji nie wysuwali żądań 

dotyczących czegokolwiek na terenie gminy, bo brak podatku oznacza brak 
działalności. 

- Franciszek Baśczyn (Ad Vocem) 
Radny powiedział, że przychylenie się do propozycji Pani Radnej Katarzyny, 
jeszcze bardziej przyczyni się do zmniejszenia dochodów gminy i podkreślił,  

że zmniejszenie dotacji budżetowej spowoduje zmniejszenie środków na dom 
kultury, bibliotekę, muzeum. 

Radca Prawny mec. Piotr Ziółkowski zwrócił uwagę, że procedowanie nowych 
stawek podatku, które zostały zaproponowane zgodnie z ustawą o pomocy 
publicznej wymagałoby konsultacji z UOKiK-em. Zatem przyjęta uchwała i tak 

będzie nieważna. Mecenas dodał, że procedowanie nowej uchwały będzie 
wymagało zmiany porządku obrad. 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak powiedziała, że należałoby 
odrzucić wniosek formalny i głosować nad uchwałą. 
 

Podjęto głosowanie nad wnioskiem formalnym Radnej Katarzyny Owoc – 
Kochańskiej w sprawie określenia wysokości stawek podatku: w par. 1 ppkt. 1 na 

kwotę 1,16 zł, w par. 1 ppkt. 2 na kwotę 5,79 zł, w par. 1 ppkt. 3 na kwotę 0,61 
zł, w par. 1 ppkt. 4 na kwotę 3,81 zł, w ust. 2 pkt. 1 na kwotę 1,00 zł, w ust. 2 
pkt. 2 na kwotę 26,35 zł, w ust. 2 pkt. 2a na kwotę 14,58 zł, w pkt. 3 na kwotę 

10,67 zł, w pkt. 4 na kwotę 5,87 zł, w pkt. 5 na kwotę 9,71 zł, w pkt. 5a na 
kwotę 4,67 zł.  

 
Radca Prawny mec. Piotr Ziółkowski powtórzył, że treść wniosku formalnego, 
sformułowanego przez Panią Radną zmierza do zmiany treści uchwały.  

W związku z powyższym należałoby głosować zmianę porządku na początku 
obrad. 

 
Głosowanie nad wnioskiem formalnym zostało przerwane. Wniosek formalny 
Radnej Katarzyny Owoc – Kochańskiej został wycofany z powodów 

proceduralnych. 
 

- Przemysław Gliński (Ad Vocem) 
Radny zwrócił uwagę, że stawki podatkowe nie są podnoszone procentowo,  
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a Minister ds. Finansów ogłasza w Monitorze Polskim stawki górne, a nie procent 

inflacji. Radny odniósł się do wypowiedzi na temat konsekwencji niepodniesienia 
podatku. 

- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 
Radna odniosła się do słów Radnego Przemysława Glińskiego i dodała, że absurd 
pięcioletniej władzy Pana Burmistrza polega na straszeniu. Radna powiedziała, że  

mamy dwanaście milionów wolnych środków i inwestujemy w rzeczy zbędne, nie 
najważniejsze dla gminy Wschowa. 

Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska – Walkowiak wypowiedziała się na temat 
postawy Radnych. 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny powiedział, że jeżeli Radny nie zgadza się  

z propozycją, którą przedkłada Burmistrz, to do porządku obrad powinien złożyć  
swoją propozycję rozwiązania danego problemu na piśmie. 

- Miłosz Czopek (Ad Vocem) 
Radny odniósł się do wyliczeń Radnego Franciszka Baśczyna i poprosił Panią 
Skarbnik o doprecyzowanie kwoty, która wpłynie do budżetu gminy z podatków 

od nieruchomości. Radny wypowiedział się na temat wysokości dotacji dla np.: 
CKiR – u, podkreślając że kwota nie pokryje nawet kosztów stałych wynagrodzeń 

i kosztów mediów. 
Skarbnik Miasta i Gminy Wschowa Justyna Staszak powiedziała, że planowane 

wpływy z podatku od nieruchomości w roku 2023, zarówno od osób fizycznych, 
jak i od osób prawnych to około trzynaście milionów złotych. 
- Tadeusz Sobczuk 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego zauważył, że podatek jest 
podnoszony o planowaną przez GUS inflację na przyszły rok. 

 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 

nieruchomości (projekt druk 568).  
 

Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 

Wyniki imienne: 
ZA (13) 

Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Michał 
Drobnik, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof Kola, Stefan 
Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Jolanta Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Wioletta 

Zarzycka 
PRZECIW (3) 

Miłosz Czopek, Katarzyna Owoc-Kochańska, Emanuela Stanek-Juśkiewicz 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 
Elwira Świątek, Wiesław Widera, Piotr Wieland 

NIEOBECNI (2) 
Przemysław Gliński, Jacek Kowalczyk 

 
11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku 
od środków transportowych (druk 569) 

 
Głosowano w sprawie: 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków 
transportowych (projekt druk 569).  
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Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
Wyniki imienne: 

ZA (13) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Michał 
Drobnik, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof Kola, Stefan 

Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Jolanta Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Wioletta 
Zarzycka 

PRZECIW (3) 
Miłosz Czopek, Katarzyna Owoc-Kochańska, Emanuela Stanek-Juśkiewicz 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 

Elwira Świątek, Wiesław Widera, Piotr Wieland 
NIEOBECNI (2) 

Przemysław Gliński, Jacek Kowalczyk 
 
12. Podjęcie uchwały w sprawie zasad i trybu udzielania dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku 
wpisanym do rejestru zabytków lub gminnej ewidencji zabytków, 

sposobów jej rozliczania oraz sposobów kontroli w ramach Rządowego 
Programu Odbudowy Zabytków. (druk 561) 

 
W dyskusji wzięli udział: 
- Tadeusz Sobczuk 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 
opinię Komisji w sprawie projektu uchwały i dodał, że projekt był omawiany na 

Komisji. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 
Radna zapytała jaka będzie współpraca ze wspólnotami mieszkaniowymi, które 

mają we własności zabytki i więcej udziałów niż gmina - w kontekście wspólnot 
mieszkaniowych oraz jaki jest przewidywany sposób podjęcia współpracy  

z tymi wspólnotami w ramach zgłoszenia wniosku o dofinansowanie z Rządowego 
Programu Ochrony Zabytków. 
Radna poprosiła o przesłanie aktualnej listy zabytków znajdujących się na terenie 

gminy Wschowa z całą ewidencją i wpisami, które dzisiaj obowiązują. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 

Radna powtórzyła pytania. 
Zastępca Burmistrza Marek Kraśny powiedział, że uchwała jest powiązana  
przede wszystkim ze środkami, które zostały rozdysponowane w ramach 

Polskiego Ładu. Gmina, która w rozumieniu programu mogła być beneficjentem 
złożyła łącznie około dziesięciu wniosków, z czego pięć uzyskało dofinansowanie 

na poziomie dwóch milionów dziewięćset czterdzieści osiem tysięcy dziewięćset 
złotych i na te środki gmina otrzymała tak zwane promesy wstępne. Burmistrz 
dodał, że konieczne jest podjęcie uchwały, której zapisy mówią o procedurach, 

koniecznych do spełnienia przez podmioty, które to dofinansowanie otrzymały. 
Promesy inwestycyjne, czyli już zagwarantowane środki gmina otrzyma  

w momencie wyłonienia wykonawcy. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 
Radna zapytała o kwestię procedowania uchwały i dystrybucji pieniędzy. 

Zastępca Burmistrza Marek Kraśny udzielił odpowiedzi na pytanie Radnej. 
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Głosowano w sprawie: 

Podjęcie uchwały w sprawie zasad i trybu udzielania dotacji na prace 
konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym 

do rejestru zabytków lub gminnej ewidencji zabytków, sposobów jej rozliczania 
oraz sposobów kontroli w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków. 
(druk 561). 

 
Wyniki głosowania 

ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 

ZA (19) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Miłosz 

Czopek, Michał Drobnik, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof 
Kola, Stefan Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Katarzyna Owoc-Kochańska, Jolanta 
Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira Świątek, 

Wiesław Widera, Piotr Wieland, Wioletta Zarzycka 
NIEOBECNI (2) 

Przemysław Gliński, Jacek Kowalczyk 
 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wysokości bonifikaty udzielonej przy 
sprzedaży lokali mieszkalnych w trybie bezprzetargowym na rzecz 
głównych najemców (druk 562) 

 
W dyskusji wzięli udział: 

- Tadeusz Sobczuk 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 
opinię Komisji w sprawie projektu uchwały. 

 
Głosowano w sprawie: 

Podjęcie uchwały w sprawie wysokości bonifikaty udzielonej przy sprzedaży lokali 
mieszkalnych w trybie bezprzetargowym na rzecz głównych najemców (druk 
562).  

 
Wyniki głosowania 

ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 

ZA (19) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Miłosz 

Czopek, Michał Drobnik, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof 
Kola, Stefan Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Katarzyna Owoc-Kochańska, Jolanta 
Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira Świątek, 

Wiesław Widera, Piotr Wieland, Wioletta Zarzycka 
NIEOBECNI (2) 

Przemysław Gliński, Jacek Kowalczyk 
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14. Podjęcie uchwały w sprawie określania warunków sprzedaży 

nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników wieczystych 
(druk 564) 

 
W dyskusji wzięli udział: 
- Tadeusz Sobczuk 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 
opinię Komisji w sprawie projektu uchwały. 

- Emanuela Stanek-Juśkiewicz 
Radna poprosiła o wyjaśnienie zapisów uchwały tej i następnej. 
Dyrektor Biura Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości Joanna Kołodziej 

wyjaśniła szczegóły zapisów uchwał. 
- Emanuela Stanek-Juśkiewicz (Ad Vocem) 

Radna zapytała czy ustawa, którą przytoczyła Dyrektor mówi również  
o nieruchomościach zabudowanych i o nieruchomościach związanych  
z prowadzoną np. działalnością. 

Dyrektor Biura Gospodarki Przestrzennej i Nieruchomości Joanna Kołodziej 
udzieliła odpowiedzi. 

 
Głosowano w sprawie: 

Podjęcie uchwały w sprawie określania warunków sprzedaży nieruchomości 
gruntowych na rzecz ich użytkowników wieczystych (druk 564).  
 

Wyniki głosowania 
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

 
Wyniki imienne: 
ZA (19) 

Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Miłosz 
Czopek, Michał Drobnik, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof 

Kola, Stefan Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Katarzyna Owoc-Kochańska, Jolanta 
Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira Świątek, 
Wiesław Widera, Piotr Wieland, Wioletta Zarzycka 

NIEOBECNI (2) 
Przemysław Gliński, Jacek Kowalczyk 

 
15. Podjęcie uchwały w sprawie zasad przeznaczania do sprzedaży 
nieruchomości gruntowych oddanych w użytkowanie wieczyste oraz 

szczegółowych wytycznych sprzedaży nieruchomości gruntowych na 
rzecz ich użytkowników wieczystych (druk 565) 

 
W dyskusji wzięli udział: 
- Tadeusz Sobczuk 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego przedstawił pozytywną 
opinię Komisji w sprawie projektu uchwały. 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zasad przeznaczania do sprzedaży nieruchomości 
gruntowych oddanych w użytkowanie wieczyste oraz szczegółowych wytycznych 

sprzedaży nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników wieczystych 
(druk 565).  
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Wyniki głosowania 

ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 

Wyniki imienne: 
ZA (19) 
Franciszek Baśczyn, Sabina Brambor, Władysław Brzechwa, Piotr Buczek, Miłosz 

Czopek, Michał Drobnik, Ryszard Grys, Hanna Knaflewska-Walkowiak, Krzysztof 
Kola, Stefan Maćkowiak, Agnieszka Nachaj, Katarzyna Owoc-Kochańska, Jolanta 

Pawłowska, Tadeusz Sobczuk, Emanuela Stanek-Juśkiewicz, Elwira Świątek, 
Wiesław Widera, Piotr Wieland, Wioletta Zarzycka 
NIEOBECNI (2) 

Przemysław Gliński, Jacek Kowalczyk 

16. Infomacja o oświadczeniach majątkowych. 
- Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska-Walkowiak przeczytała pismo Naczelnika 

Urzędu Skarbowego we Wschowie dot. analizy oświadczeń majątkowych. 

17. Interpelacje i zapytania radnych. 
 

- Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska-Walkowiak poinformowała, że 
interpelacje i zapytania należy składać pisemnie w Biurze Rady. 
 

W dyskusji wzięli udział: 
- Jolanta Pawłowska 

Radna apelowała w sprawie przywrócenia starych słupów ogłoszeniowych. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 
Radna wsparła głos Radnej Jolanty Pawłowskiej w sprawie słupów 

ogłoszeniowych i wypowiedziała się w kwestii ławek, które pojawiają się  
w przestrzeni miasta i zwróciła szczególną uwagę, że ławki nie są dostosowane 

dla osób niepełnosprawnych i seniorów. 
- Emanuela Stanek-Juśkiewicz 

Radna zabrała głos w sprawie słupów ogłoszeniowych i totemów 
multimedialnych. 
- Piotr Buczek 

Radny również wypowiedział się w kwestii słupów ogłoszeniowych i totemów 
multimedialnych. 

 
18. Wnioski i informacje. 
- Przewodnicząca RM Hanna Knaflewska-Walkowiak poinformowała, że do Biura 

Rady wpłynęło pismo Prezesa Sądu Okręgowego w Zielonej Górze o konieczności 
wyboru ławników na kolejną kadencję. 

 
W dyskusji wzięli udział: 
- Tadeusz Sobczuk 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego zaprosił wszystkich 
Radnych na posiedzenie Komisji w dniu 6 grudnia, na którym będzie omawiany 

budżet na 2024 rok. 
- Katarzyna Owoc-Kochańska 
Radna zapytała czy Radni mieli realny wpływ na budżet. 

- Tadeusz Sobczuk 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Majątku Gminnego odpowiedział na pytanie 

Radnej. 
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- Katarzyna Owoc-Kochańska (Ad Vocem) 

Radna odniosła się do wypowiedzi Przewodniczącego. 
 

19. Zakończenie obrad. 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodnicząca Rady Miejskiej 
podziękowała Radnym za udział w obradach i zamknęła LIX Sesję Rady Miejskiej 

we Wschowie. 
  

 
 

 Przewodniczący 

Rady Miejskiej we Wschowie 
  

 
     /-/  Hanna Knaflewska - Walkowiak 

  

 
  

Transmisja online: Transmisja LIX Sesji Rady Miejskiej we Wschowie 
 

 
  
 

Przygotował(a): Anna Safiańczuk 
Starszy Inspektor ds. Obsługi Rady Miejskiej we Wschowie 

 
Przygotowano przy pomocy programu eSesja.pl  
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